
Нашу країну раніше характеризували дуже низькі порівняно з 
Європою показники кількості осіб зі статусом біженців. За 
даними ООН 2013 року, в Україні отримали такий статус 2500 
осіб. Для порівняння: в Німеччині їх – приблизно 18 тисяч, в 
Швеції – 12 тисяч, а у Великій Британії – близько 8 тисяч. Проте 
сьогодні в нашій державі виникла проблема внутрішніх 
переселенців, які за міжнародною класифікацією біженцями не 
вважаються, проте багато в чому прирівнюються до них.

Від початку запеклих боїв на Схо-
ді із зони антитерористичної операції 
переселяються цілі сім’ї. Люди втіка-
ють у спокійніші регіони країни. То-
му не дивно, що упродовж останніх 
трьох місяців до Одеської області, за 

офіційними даними, прибуло більш 
як 4 тисячі вимушених переселенців зі 
східних областей України. З них – по-
над 800 інвалідів і членів їхніх сімей.

 На думку громадських діячів, ре-
гіональна влада фактично самоусуну-

лася від надання допомоги цим лю-
дям і веде тільки статистичну звітність. 
Чи не загрожує тим часом Одеській 
області гуманітарна катастрофа? І як 
сьогодні живеться переселенцям? 
Спробуймо відповісти на ці запитання.

– Із зростанням кількості виму-
шених переселенців зростає й кіль-
кість проб лем, пов’язаних з їх роз-
селенням і забезпеченням, – розпо-
відає президент благодійного фонду 
«Міжнародна допомога «Доб рий са-
марянин» Петро Сердиченко, – адже 
багато з тих, хто поспішно втікав 
із зони АТО, не мають можливості 
платити великі гроші, до того ж, їх-
ні пенсійні картки і рахунки для со-
ціальних виплат були «заморожені» 
державою. 

І тут на допомогу приходять 
справді небайдужі одесити з «Добро-
го самарянина» та Європейської асо-
ціації прав інвалідів. Хтось безкоштов-
но надає кімнату, квартиру, а хтось 
домовляється про розміщення пере-
селенців у оздоровницях регіону.

За словами мого співрозмовника, 
близько 100 одеситів тимчасово від-
дали переселенцям своє житло. Те-
пер у безкоштовних квартирах жи-
вуть більш як 500 біженців зі Сходу 
України. 60 осіб удалося розмістити в 
Татарбурнарському районі, 300 – на 
базі відпочинку «Медик-2», а також 
у санаторіях «Сенетатя», «Куяльник». 
Але прибувають нові люди.

Інваліди Володимир Керничний і 
його дружина Сніжана живуть у са-

наторії «Куяльник» вже більше мі-
сяця. Як з’ясувалося, подружжя зі 
Слов’янська – призери чемпіонату 
світу 2013 року з бальних танців на 
візках, майстри спорту міжнародно-
го класу. З рідного міста вирішили 
поїхати, коли один із снарядів розі-
рвався біля їхнього під’їзду.

– У сусідів вилетіли вікна, а нам 
тоді пощастило, але вирішили не ри-
зикувати, – розповідає Володимир 
Керничний. — Спасибі одеським во-
лонтерам і керівництву санаторію 
«Куяльник» за гостинність, адже на-
ші знайомі в Києві, Дніпропетров-
ську вимушені були кілька разів пе-
реїжджати, живуть у школах, сплять 
на підлозі, на матрацах. Тепер зби-
раємося повертатися додому, у нас у 
Слов’янську залишилися батьки…

Як розповів голова організації ін-
валідів в Донецькій області «Сфера 
милосердя» Ігор Вайман, в санаторії 
«Куяльник» сьогодні розміщено 85 
осіб, з них – 19 інвалідів-візочників, 
діти – інваліди другої і третьої групи, 
їхні батьки.

– Є специфіка, яку чиновники 
не враховують, – каже співрозмов-
ник. – Більшість інвалідів-візочни-
ків, відсотків 80, потребують постій-
ного медикаментозного лікування. І 

сьогодні велику 
частину наван-
таження з до-
гляду за інвалі-
дами взяли на 
себе громад-
ські активісти, 
волонтери. 

За словами 
переселенців, у 
«Куяльнику» їх 
добре розміс-
тили, годують, 
надають по-
сильну медич-
ну допомогу. 
Не вистачає хі-

ба що деяких побутових речей і про-
тивірусних препаратів.

Непогано влаштовані і діти-пере-
селенці. В Сергіївці на Одещині тепер 
розміщені 480 вихованців дитячих 
будинків і інтернатів, евакуйованих 
з Луганської області. До них приїж-
джали Театр юного глядача і Ляль-
ковий театр, гуманітарну допомогу і 
подарунки привозили представники 
церкви, профспілки, ОБСЄ, ЮНІСЕФ, 
Спілки журналістів і просто люди.

Вихователь Іри на Вітряк пояснює, 
що в період адаптації дітлахам дуже 
потрібні «маленькі радощі», як, на-
приклад, свято, яке їм влаштували 
одеські портовики, котрі презентува-
ли батут, тенісні ракетки, засоби гігіє-
ни, дитячий одяг, солодощі…

Але не скрізь так ставляться до 
переселенців. У місцевих мас-медіа 
з’явилася інформація про те, що 
власники деяких санаторіїв можуть 
не лише залишити біженців без хар-
чування, а й виставити їх з речами за 
двері. Причина такої негостинності 
бізнесменів банальна – держава не 
поспішає оплачувати проживання 
та харчування переселенців. Так, за 
словами директора одного з сана-
торіїв, влада їм досі не заплатила ні 
копійки за 420 людей, що прибули зі 
Сходу та живуть і харчуються у них 
безкоштовно. 

– А мені зарплату своїм співро-
бітникам чим платити? – бідкається 
він журналістам. 

Тим часом поки чиновники і гро-
мадські діячі вирішують долі людей з 
Донбасу, самі вони намагаються не 
сумувати і активно шукають роботу. 
Деякі жінки вже влаштувалися поко-
ївками в місцевих санаторіях, чоло-
віки не проти займатися сільським 
господарством. А про майбутнє лю-
ди здебільшого не хочуть говорити, 
хоча дехто з них зізнається, що доки 
не закінчаться бойові дії, назад «в це 
пекло» не повернеться.

Євген ТИЩУК

 Інваліди-переселенці з Донбасу в санаторії «Куяльник»

Сотні переміщених осіб прибувають щодня
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В Одесі пройшло відразу декіль-
ка прес-конференцій, присвячених 
проблемам переселенців зі Сходу. 

– Ще якихось півроку тому ні-
хто і припустити не міг, що Україна 
зіткнеться з напливом біженців. На 
жаль, влада області й міста виявила-
ся не готовою до цього, – розповідає 
волонтер ініціативної групи одеситів 
Катерина Ножевнікова. 

З другого боку, можливості гро-
мадських організацій, що надають 
допомогу біженцям, не безмежні!

– За нашими підрахунками, на 
забезпечення переселенців, кот-
рі прибули в Одеську область, по-
трібно більш як три мільйони гри-
вень на місяць, – каже президент 

Всеукраїнського громадського 
об’єднання «Європейська асоціа-
ція прав інвалідів», член координа-
ційної ради у справах інвалідів при 
Одеській обласній державній адмі-
ністрації Олег Дрюма.

 – Ми працюємо на Одеському 
форумі і в соцмережах Faceboоk. Ко-
ли прибула перша група, ми за два 
дні за допомогою небайдужих оде-
ситів повністю задовольнили їхні по-
треби. А потім зіткнулися з пробле-
мами, про які раніше навіть не здо-
гадувалися. Суми грошей величезні! 
– продовжує Катерина Ножевнікова.

Йдеться про повне забезпечення 
інвалідів і членів їхніх сімей, а також 
простих переселенців одягом, взут-
тям, засобами гігієни, побутовими 
предметами. 

– Вдумайтеся, на одну групу ін-
валідів з 70 осіб на місяць йде 1700 
одиниць памперсів для дорослих, 
700 пелюшок і супутніх гігієнічних то-
варів. У нас три такі групи. На одну 
дитину, хвору на епілепсію, потрібно 
3 тисячі гривень на місяць, – апелю-
ють до присутніх волонтери.

Особливо складна ситуація з ін-
суліном. Він є, але за місцем прожи-
вання інсулінозалежних. Лікарі ви-
писують рецепти, проте придбати лі-
ки на місці біженці не можуть. 

– У нас є 17 інсуліноза-
лежних, з яких п’ятеро – ді-
ти. Проблема в тому, що 
хворі отримували ці ліки у 
своїх областях за рахунок 
місцевого бюджету, – по-
яснює голова Всеукраїн-
ської громадської організа-
ції «Рада багатодітних сімей 
України «ВЕЛИКА СІМ’Я» 
Наталія Уварова. – І, при-
бувши на Одещину, вони й 
гадки не мали, що не змо-
жуть отримати ці ліки, бо це 
не той обласний бюджет.

Тим часом чиновни-
ки Одеської обласної ад-
міністрації заспокоюють: 
медпрепарати дістануть, 
людей годуватимуть, усі 
гроші, які заборгувала 
держава, обов’язково пе-
рекажуть на рахунки санаторіїв і баз 
відпочинку, щоправда, не зараз, а 
згодом…

За словами начальника управ-
ління комунікацій з громадськістю 
Одеської державної адміністрації 
Ірини П’янкової, облдержадміні-
страція уклала договір з власника-
ми здравниць, проте невідомо, коли 
держава перекаже гроші за послуги. 

Чиновниця не приховує, що з 
одеськими санаторіями ще не роз-
рахувалися за розміщення біженців 
з Криму (!), борг становить 12 міль-
йонів гривень. І ось уже новий борг 
– більш як 3 мільйони гривень за пе-
реселенців зі східних областей. 

Ірина П’янкова також запевнила, 
що найближчим часом буде виріше-
но і питання забезпечення інсуліном. 
Планується, що ліки передадуть з 
тих областей, де були зареєстровані 
хворі, через волонтерів. 

Залишається сподіватися, що 
наші можновладці розуміють усю 
складність проблеми вимушених пе-
реселенців і нарешті приєднаються 
до їх розв’язання, а держава зможе 
знайти необхідні кошти.

Фото автора.

На Харківщині по різні види допомоги  
звернулися близько 30 тисяч переселенців

Про це повідомив перший заступник голови ОДА Ігор Райнін, аналізуючи 
проведену в області роботу з переселенцями з АР Крим, м. Севастополь, 
Донецької та Луганської областей на засіданні колегії облдержадміністрації.

«Харківська область прийняла на себе основний потік переселенців. Тільки 
офіційно по різні види допомоги звернулися близько 30 тисяч осіб. Усі вони отри-
мали необхідну допо-
могу. Зокрема, близь-
ко 10 тисяч осіб було 
розселено, майже 9 
тисячам пенсіонерів 
забезпечено виплату 
пенсій, 5 тисячам осіб 
надано медичну допо-
могу, зокрема 2 тися-
чам дітей. Понад 7 
тисяч випускників про-
йшли зовнішнє неза-
лежне оцінювання», – 
сказав Ігор Райнін. 

Він також зазна-
чив, що в цій роботі 
керівництво області зіткнулося з безліччю питань, основні з яких – відсутність 
єдиної реєстраційної бази і закріпленого фінансування.

«Проте нам вдалося створити дієву систему соціальної допомоги потерпі-
лим із залученням усіх резервів, можливостей і мобілізацією роботи волон-
терських організацій», – підкреслив Ігор Райнін.

Віталій СКОБЕЛЬСЬКИЙ.

Волонтери: «Сили вичерпуються!»

Інваліди, майстри спорту міжнародного 
класу Володимир Керничний і його 

дружина Сніжана прибули до санаторію 
«Куяльник» зі Слов’янська

У смт Сергіївка (Одеська область) 
перебувають 480 вихованців дитячих 

будинків та інтернатів, евакуйованих з 
Луганської області


